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Статья посвящена теоретическому осмыслению характерных основополагающих черт граждан-
ства как исключительной правовой формы, прототипом которой являлось римское гражданство. 
Ведь именно Древний Рим выступал и продолжает оставаться образцом в государственном строи-
тельстве. Анализ и проведение параллелей между современным состоянием института гражданства 
и гражданством римской античности способствуют выявлению положительных тенденций разви-
тия и пониманию сущности, ключевой роли данного института конституционного права как уни-
кального многоаспектного явления. Изучение юридического опыта и наследия Древнего Рима, 
обращение к истокам необходимо для разрешения коллизий законодательства и определения на-
правлений развития и постановки приоритетных задач в сфере конституционно-правового регули-
рования сферы гражданства.

Ключевые слова: гражданство, римское гражданство, принцип права крови, принцип права по-
чвы, филиация, натурализация.

Citizenship: Through the Lens of Roman Antiquity to Understanding

of the Modern Times

Drogavtseva Ekaterina A.
Junior Scientific Assistant of the Department of Constitutional and International Law
of the Saint-Petersburg University of the Ministry of the Interior of the Russian Federation

The article is devoted to the theoretical understanding of the characteristic fundamental features 
of citizenship as an exclusive legal form, the prototype of which was Roman citizenship. In fact, 
Ancient Rome was and continues to be a role model in state building. Analysis and drawing Parallels 
between the current state of the institution of citizenship and the citizenship of Roman antiquity helps 
to identify positive trends in development and understand the essence and key role of this institution 
of constitutional law as a unique multidimensional phenomenon. The study of the legal experience 
and heritage of Ancient Rome, an appeal to the origins, are necessary to resolve conflicts of legislation 
and determine the right direction of development and the correct setting of priorities in the field of 
constitutional and legal regulation in the sphere of citizenship.
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